

### ထံကျိလွံကျိလၢအဟးထီၣ်လၢ ဇုၤဒုၣ်တၢ်သၣ်အလီၤ The Four Rivers Out Of Edem

မုၢ်မဆါတၢ်နံၤအံၤ, ပကယုသ့ၣ်ညါန့ၢ်ဟံၣ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်မုၢ်တၢ်တီသ့ၣ်တဖၣ်လၢဘၣ်တၢ်ဟံၣ်အီၤလၢ တၢ်ဂူသ့ၣ်အပူၤဒီး အိၣ်ဒီးတၢ်လီၤကမၤမၣ်တမံၤလၢလံာ်စီဆ့ၣ်အပူၤ တၢ်နီၤနီၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ခမိၤၤ ၂:၁၀-၁၄**, န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးထံမိၢ်ပုၢ်တကျိလၢအဟးထီၣ်လၢ ဇုၤဒုၣ်အပူၤ ဒ်သီးအကမၤဘၣ်စီၣ် တၢ်သၣ်အလီၤလီၤ. ဒီးဖးဒု ထီၣ်ဖဲန့ၣ်, ဒီးကဲထီၣ်ထံလွံကျိလီၤ. အခိၣ်ထံးတကျိအမံၤန့ၣ်မုၢ် ပံၤရိၣ်လီၤ. ဒီးအဝဲန့ၣ် လဲၤတရံးကီၢ်ဃဝံၤ လၢ ဒီဘ့ၣ်ညါ, ဒီးဖဲန့ၣ်ထူအိၣ်ဝဲလီၤ. ဒီးကီၢ်အထူန့ၣ်မုၢ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်မုၢ်ပလဲ, ဒီးတၢ်မုၢ်မဟူယၢအိၣ်ဝဲဖဲန့ၣ် လီၤ. ဒီးထံကျိလၢအပူၤထီၣ်ခံကျိတကျိအမံၤန့ၣ်မုၢ်ကံဃိၣ်လီၤ. အဝဲန့ၣ် လဲၤတရံး ကီၢ်ကူၤရးဒီဘ့ၣ်ညါလီၤ. ထံကျိလၢအပူၤထီၣ် သၢကျိတကျိအမံၤမုၢ် ဃးဒကုလးလီၤ. အဝဲန့ၣ်လဲၤဆူမုၢ်ထီၣ်ဆူကီၢ်အၤၤအၤၤန့ၣ်လီၤ. ဒီးထံကျိလၢအပူၤထီၣ်လွံကျိတကျိန့ၣ်မုၢ်ဖရၤသးလီၤ.”**

လံာ်စီဆ့ၣ်အဆၢဖိသ့ၣ်တဖၣ်စံးဘၣ်ပုၤလၢ, ထံမိၢ်ပုၢ်တကျိလၢအဟးထီၣ်လၢဇုၤဒုၣ်တၢ်သၣ်အလီၤပူၤဒီး, ဒီးဖးဒု ထီၣ်ဖဲန့ၣ်ဒီးကဲထီၣ်ထံလွံကျိလီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်တဖၣ်အံၤမုၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. လံာ်စီဆ့ၣ်တဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤထဲတၢ်လီၤတၢ်ကျိလၢပကသ့ၣ်ညါအကီၢ်န့ၣ် လီၤခါ. မ့တမုၢ်တၢ်ဂ့ၢ်တမံၤလၢအဒိၣ်အယိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်အိၣ်ဒ်းစ့ၢ်ကီၢ်ခါ.

ဘၣ်ဆၣ်ပဝဲဒၣ်အံၤပမုၢ် ပုၤမၤလိလံာ်စီဆ့ၣ်အဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အဃိ, ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထါ န့ၣ်ကပွဲၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဟီၤလၢအအိၣ်ဂူသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လၢကစၢ်ယွၤအဘျူးအဖိၣ်အဃိပသ့ၣ်ညါအီၤန့ၣ်လီၤ.

#### **(၅မိၤၤ ၂၉:၂၉ -တၢ်ဂူသ့ၣ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒီးယွၤပကစၢ်လီၤ.)**

ဒ်န့ၣ်အသိး, ဘၣ်ဃးဒီးပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကစၢ်ယွၤပကစၢ်ဂူသ့ၣ်အီၤဒ်သီးတၢ်မုၢ်ပလဲလၢအမုၢ်က စၢ်ယွၤအတၢ်မုၢ်တၢ်တီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မုၢ်တၢ်တီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မုၢ်တၢ်ဒ်လဲၣ်. ပကက့ၤကဒီးဆူလံာ် **၁မိၤၤၤ ၂:၁၀** န့ၣ်တက့ၢ်.

**“ဒီးထံမိၢ်ပုၢ်တကျိလၢအဟးထီၣ်လၢဇုၤဒုၣ်အပူၤဒ်သီးအကမၤဘၣ်စီၣ် တၢ်သၣ်အလီၤလီၤ. ဒီးဖးဒုထီၣ်ဖဲန့ၣ်, ဒီးကဲထီၣ်ထံလွံကျိလီၤ.”**

ဒ်လံာ်စီဆ့ၣ်အတၢ်ကွဲးသးအသိး, အဆိကတၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်လၢထံမိၢ်ပုၢ်တကျိလၢအဟးထီၣ်လၢဇုၤဒုၣ်တၢ် သၣ်အလီၤန့ၣ် ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပမုၢ်ဟံးန့ၢ်အခိၣ်ပညိဒ်တၢ်ကွဲးသးအသိးပကထံၣ်ဘၣ်ဒၣ်, ထံမိၢ်ပုၢ်တကျိလၢအဟးထီၣ် လၢဇုၤဒုၣ်တၢ်သၣ်အလီၤဒီး, ဖးဒုထီၣ်ဖဲန့ၣ်, ဒီးကဲထီၣ်ထံလွံကျိလီၤဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဟီၤအဂ့ၢ်န့ၣ် ကတၢ်ဝဲဒီး ပကယု သ့ၣ်ညါအီၤအလီၤတအိၣ်လၢဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်, တၢ်လၢကစၢ်ယွၤအကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ကွဲးအီၤလၢတၢ်ပနီၣ်တမံၤမံၤအဃိ, ကဲထီၣ် တၢ်ဒိတၢ်တံာ်လၢပကယုသ့ၣ်ညါအီၤဒိၣ်ဒိၣ်ယိာ်ယိာ်န့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ပနီၣ်တမံၤအံၤန့ၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ဟီၤအိၣ်အါမးလီၤ. တၢ်လၢထံမိၢ်ပုၢ်တကျိလၢအံၤအိၣ်ဒီးထံလၢ အလၢဒိၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢ “ထံ” န့ၣ် လၢလံာ်စီဆ့ၣ်အပူၤ မုၢ်တၢ်ပနီၣ်မနုၤလဲၣ်. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်လီၤဖျါ ၁၇:၁၅** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးစံးဘဉ်ယ၊ ထံတဖဉ်လၢနထံဉ်အီလၢစဲသဲမုဉ်ဆုဉ်နီလၢအဖီခိဉ်န့ဉ်, မုဉ်ပုၤကညီအကလုာ်တဖဉ်, ဒီးပုၤကီုမုဉ်, ဒီးပုၤကလုာ်ကလုာ်, ဒီးပုၤကတီၢ်တၢ်အကျိဉ်တဖဉ်လီၤ.”**

မုဉ်ဝဲလီၤ. တၢ်ပနီဉ်လၢအမုဉ် “ထံ” အံၤန့ဉ်ဘဉ်တၢ်ဒိလီၤအီလၢ, ပုၤကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်လၢအကတီၢ်တၢ်အကလုာ်ကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်လီၤ.

**မုဉ်ဒ်န့ဉ်ဒီး, ပုၤကလုာ်တဖဉ်ဟးထီဉ်လၢစုၤဒုဉ်တၢ်သ့ဉ်အလီၢ်န့ဉ်မုဉ်စ့ၢ်ကီးဧါ.**

တၢ်စံးဆၢန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ ၁၆၂၃-၂၄ န့ဉ်လီၤ.

**“ဒီးကစၢ်ယုၤဒုးဟးထီဉ်ကွံာ်အီလၢစုၤဒုဉ်တၢ်သ့ဉ်အလီၢ်, ဒ်သိးအကမၤဟီဉ်ခိဉ်လၢတၢ်ဟံးထီဉ်အီလၢအပူၤလီၤ.”**

**“ဒီးဟီထီဉ်ကွံာ်ပုၤကညီ, ဒီးပံာ်ခုၤဂျၢ်တဖဉ်, လၢစုၤဒုဉ်တၢ်သ့ဉ်အလီၢ်မုဉ်ထီဉ်တခါ, ဒီးနးမ့ဉ်အူလၢအတရံးအသးကီးခိဉ်ဒဲး ဒ်သိးအကမၤသ့ဉ်တၢ်မူအကျဲလီၤ.”**

မုဉ်ဝဲလီၤ. စီၤအၤဒုဉ်ဒီးနီၢ်အံဉ်အု, အဝဲသ့ဉ်ခံၤဟးထီဉ်လၢစုၤဒုဉ်တၢ်သ့ဉ်အလီၢ်အပူၤဝံၤဒီး, ဒ်လံာ်မၤတၢ် ၁၇:၂၆ အတၢ်ကွဲးအသိးအဝဲသ့ဉ်တဖဉ်န့ဉ်ကဲထီဉ်ပုၤကညီကိးကလုာ်ဒဲးလၢအသ့ဉ်တမံၤဃီန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

**ဒီးတုၤလီၤပုၤကညီကိးအကလုာ်ဒဲးလၢအသ့ဉ်တမံၤဃီ, ဒ်သိးအကအိဉ်ကဆိးလၢဟီဉ်ခိဉ်ချၢဒီသ့ဉ်ညါ, ဒီးပံာ်လီၤအဆၢအကတီၢ်, ဒီးအအိဉ်အဆိးအလီၢ်တဖဉ်,”**

**လၢတၢ်န့ဉ်အဃိ, ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂုဉ်အံၤန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်အီဒ်သိးတၢ်အကဒုလၢအလီၤလိဉ်လီၤလးတမံၤန့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.**

တၢ်အကဒုလၢအလီၤလိဉ်လီၤလးတမံၤအံၤမုဉ်တၢ်ဒ်လဲဉ်. တၢ်လၢထံဉ်မုဉ်တကျိၤအံၤန့ဉ်မုဉ်ဒုဉ်, ပုၤကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်ခဲလၢာ်အကဒုဒီး, တၢ်လၢထံဉ်ကျိၤဖးဒုလွံၢ်ကျိၤအံၤန့ဉ်မုဉ်စ့ၢ်ကီး, ပုၤကလုာ် လၢရၤလီၤအသးဆူ ပုၤလွံၢ်ဖုအဂ့ၢ်န့ဉ်လီၤ.

တၢ်သ့ဉ်တဖဉ်မၤအသးဖဲတၢ်ဆၢကတီၢ်မတၤတကတီၢ်န့ဉ်လဲဉ်. အခီပညီတခီကမုဉ်တၢ်ဒ်လဲဉ်. ဘဉ်ဃးဒီးကစၢ်ယုၤအတၢ်ကူဉ်ထီဉ်ဖးလီၤတမံၤအံၤန့ဉ်ပကထံဉ်ဘဉ်ဖဲ ၁ကရံဉ်သူး ၁၅:၂၂ န့ဉ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ, ဒ်ပုၤခဲလၢာ်သံဝဲလၢစီၤအၤဒုဉ်အပူၤအသိးန့ဉ်, ပုၤခဲလၢာ်ကဘဉ်တၢ်မၤမူထီဉ်က့ၤအီလၢခရံဉ်အပူၤ, ဒ်န့ဉ်အသိးလီၤ.”**

မုဉ်ဝဲလီၤ. ဒ်သိးပမိၢ်ပဟ်လၢပုၤကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်လၢအမုဉ်, စီၤအၤဒုဉ်ဒီးနီၢ်အံဉ်အု, အဝဲသ့ဉ်ခံၤန့ဉ်သါဘဉ်တၢ်ဒဲးဘးဒီးတၢ်သံသ့ဉ်တဖဉ်, အဃိမုဉ်မဆါတနံၤအံၤပုၤကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်ထံဉ်ဘဉ်တၢ်သံဘဉ်ဆဉ်, လၢကစၢ်ယုဉ်ရှုးတူၢ်သံအသးလၢသ့ဉ်ဖျၢဉ်ထူဉ်စုညါလၢပုၤကလုာ်သ့ဉ်တဖဉ်အဂီၢ်ကမၤန့ဉ်က့ၤတၢ်အုဉ်က့ၤခိဉ်က့ၤဒီးကမၤန့ဉ်တၢ်မူအဂ့ၢ်န့ဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ.

တၢ်လၢလံာ်စီဆ့တဘျီအံၤစံးဘဉ်ပုၤလၢ, တၢ်သံဝံၤဒီးတၢ်ဂဲၤဆၢထၢဉ်သမူထီဉ်က့ၤ ပထံဉ်ဘဉ်လီၤ. ပက ထံဉ်ဘဉ်လၢ, လံာ်စံးထီဉ်ပတြၢ ၉၀:၃ န့ဉ်လီၤ.

**“နဒုးက့ၤက့ၤ ပုၤကညီဆူ တၢ်လီၤကလဲတၢ် (death), ဒီးနစံးက့ၤက့ၤတက့ၢ်. (The Resurrection), ပုၤကညီဖိသ့ဉ်ဧါ,”**

မှားဝဲလီ၊ ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဲၤဆာထာ်လၢတၢ်သံၣ်န့ၣ်ကအိၣ်တမံၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဖဲ **၁ကရံၣ်သး**  
**၁၅:၂၃** န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်အိၣ်အံၤလီၤ.

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးပုၤကညီတဂၤဒီးတဂၤလၢအတီၤဒၣ်ဝဲအပူၤစုာ်စုာ်, တၢ်သ့ၣ်ဆိခရံၣ်,  
လၢခံက့ၤပုၤဘၣ်  
ဃးဒီးခရံၣ်ဖဲအဟဲလီၤက့ၤအကတီၢ်လီၤ.”**

တၢ်ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤလၢတၢ်သံၣ်အပူၤအံၤန့ၣ် အိၣ်ဒီးအတီၤဒၣ်ဝဲအပူၤစုာ်စုာ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.  
မုၢ်မဆါတနံၤအံၤပကခိးကွၢ်လၢဘၣ်တၢ်န့ၣ်တဖၣ်တက့ၢ်.

တၢ်လၢထံကျိလွံၢ်ကျိအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အကဒုဘၣ်ဃးဒီးနီၢ်သးတကပၤအတၢ်ဒိၣ်စိလၢ ပတထံၣ်ဘၣ်အိၣ်  
လၢပမဲာ်ဒီး, တၢ်ဒိၣ်စိလၢနီၢ်ခိတကပၤလၢအမ့ၢ်ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်အဖိခိၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကကဲထီၣ်  
ဘၣ်အသးဖဲဟီၣ်ခိၣ်သာဘျီတဘျီအပူၤလၢကစၢ်ခရံၣ်ကဟဲလီၤခံဘျီတဘျီအပတီၢ်အပူၤတၢ်ကမၤအသးလၢအ  
မ့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤကအိၣ်လွံၢ်မံၤအဂ့ၢ်လၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဆာကတီၢ်တဒံသိးလိာ်အသးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တချးပလဲၤဆူတၢ်ချုသ့ၣ်ညါတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်မံၤပကကွၢ်ထံတၢ်ဂီၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးထံကျိ  
သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တက့ၢ်.

**၁. ထံကျိအခိၣ်ထံးတဘိ**  
**လံာ် ၁မိၤ၅၅ ၂:၁၁-၁၂**

**“အခိၣ်ထံးတကျိအမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ပံၤဂီၢ်လီၤ. ဒီးအဝဲန့ၣ်လဲၤတရံးကီၢ်ဃဝံၤလၢဒီဘျီညါ, ဒီးဖဲန့ၣ်ထူအိၣ်  
ဝဲလီၤ. ဒီးကီၢ်အထူန့ၣ်မ့ၢ်အဂ့ၢ်လီၤ. တၢ်မုၢ်ပလဲ, ဒီးတၢ်မုၢ်မဟူယၢအိၣ်ဝဲဖဲန့ၣ်လီၤ.”**

ထံကျိအခိၣ်ထံးတကျိအံၤမ့ၢ်ဒၣ်တၢ်အကဒုဘၣ်ဃးဒီး, တၢ်ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤကအိၣ်ဝဲအခိၣ်ထံး  
တဘျီဒီး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ပုၤလၢကမၤန့ၢ်တၢ်အံၤတကလုာ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤတကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကမ့ၢ်မ  
တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်လီၢ်ပျါ ၂၀:၆** န့ၣ်လီၤ.

**“ပုၤလၢအကီၢ်အိၣ်လၢတၢ်ဂဲၤဆာထာ်အခိၣ်ထံးတတီၤအံၤ, စိဆ့ဝဲ, ဒီးဘၣ်ဆိၣ်ဂ့ၤလီၤ. ပုၤဒ်န့ၣ်  
အသိးတဖၣ်, အဖိခိၣ်, တၢ်သံပဲၤထီၣ်ခံစုတစုန့ၣ်အစိအကမီၤတအိၣ်ဘၣ်, မ့ၢ်ကကဲထီၣ်ပုၤလုာ်တၢ် အခိၣ် ဘၣ်  
ဃးဒီးယုၤ, ဒီးခရံၣ်, ဒီးကဟဘၣ်တၢ်ဒီးအိၣ်အနံၣ်တကထီၣ်လီၤ.”**

**မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်ယုၣ်  
ဂူးခရံၣ်အမိၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**

တၢ်လၢထူလၢအဂံၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်မနုၤလဲၣ်. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်, တၢ်လုာ်အဒဲလၢ, အအိၣ်  
ဒီးတၢ်လီၢ်စိဆ့ဒီးတၢ်လီၢ်စိဆ့ကတၢ်အပူၤတၢ်အပီးအလီသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်တၢ်မၤအိၣ်လၢထူန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢ  
တၢ်န့ၣ်အဃိ, ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ ၂မိၤ၅၅ ၂၅:၁၁-၁၂, ၂၄, ၃၁)အပူၤန့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးနဘဉ်ပီအီဒီးထူစီလီ၊ လာခိမုဂု၊ လာညါမုဂုနဘဉ်ပီအလီ၊ ဒီးနဘဉ်မတၢ်ခိဉ်ကျါထူဝး တရံးလာအဖီခိဉ်လီ၊ ဒီးနဘဉ်သိအကွီထူလွံတိလာအဂီ၊ ဒီးပာ်အီလာအခိဉ်လွံခိ၊ ဒီးကွီခံဘိက အိဉ်လာ အကပတခိ၊ ဒီးကွီခံဘိကအိဉ်လာတခိဒဉ်လီ။”**

**“ဒီးနဘဉ်ပီအီဒီးထူစီ၊ ဒီးမအခိဉ်ကျါထူဝးတရံးအီလီ၊ ဒီးနဘဉ်တုမုဂုဒါမိဉ်ပုဂုလာထူစီလီ၊ မုဂုဒါမိဉ်ပုဂု နှံအကဘဉ်တၢ်ပိဉ်နှံအီလီ၊ အဘိ၊ ဒီးအဒုတဖဉ်၊ အခိဉ်မိဉ်တဖဉ်၊ အကမိဉ်တဖဉ်ဘဉ်မလၢ တၢ်တလိဉ်ဃီ ဒီးအီနဉ်လီ။”**

မုဂုဝဲလီ၊ ထူသ့တဖဉ်အံနဉ်မုဂုဒဉ်ကစၢ်ယွၤသးအလုာ်အလုာ်နှံပထံဉ်ဘဉ်လီ၊ မုဂုစၢ်ကီးကစၢ်ယွၤအသးသမုဂုခိဉ်လီ၊ လၢတၢ်နှံအပိ၊ ပုလၢအမၤတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်အခိဉ်ထံးတဘျီအံအတၢ်ဘဉ်ထွဲအိဉ်ဒီးကစၢ်ယွၤ၊ ဒ်ပံးတၢ်အသိး၊ မုဂုစၢ်ကီးကစၢ်ယွၤအလုာ်အလုာ်လၢအဟးဂီၤအသ့ဒီးသံတသ့ဒ်သိးကစၢ်ယွၤဒီးကစၢ်ယွၤဂ္ဂးအသိးနှံလီ။

ဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဂုဉ်အံနဉ်၊ မုတမုဂုလၢလံာ်စီဆံအတၢ်ဘဉ်ကွဲးနှံတၢ်သ့တဖဉ်ပနာ်အီတသ့ဘဉ်ဒီး၊ ကမုဂုတၢ်လီၤကမၤမဉ်တမံနဉ်ပထံဉ်ဘဉ်လီ။

မုဂုဝဲလီ၊ တၢ်ဂီၤလၢပုၤတုအီဘဉ်ဃးဒီးတၢ်ဆၢကတီၢ်အပူၤနှံပကထံဉ်ဘဉ်ကီၤလၢဝါအလံာ်မဲာ်ဖျၢၣ်လၢ အမုာ် “K” အတၢ်တၢ်ဘျီအံနဉ်မုဂုဒဉ်တၢ်အပတီၢ်လၢဟးဂီၤတသ့၊ သံတသ့ဒ်ကစၢ်ယွၤအလုာ်အလုာ်အပတီၢ်နှံလီ။

**ဒ်လံာ်ရိမုာ် ၂:၇** အတၢ်ကွဲးသးအသိး၊ တၢ်အံနဉ်မုဂုဒဉ်တၢ်အာဉ်လီၤအီလီၤတမံလၢတၢ်အိဉ်ဖျိဉ်သ့တဖဉ်အဂီၢ်လီ။

**“လၢပုၤလၢအဝံသးစုၤမတၢ်ဂုၤဒီးဃုတၢ်လၢကပီ၊ ဒီးတၢ်ယုးတၢ်ယီဉ်၊ ဒီးတၢ်သံတသ့ဘဉ်တဖဉ်နှံ၊ တၢ်မူအထူအယီဉ်လီ။”**

ပကထံဉ်ဘဉ်ကဒီးဖဲ **၂ပုးတရူး ၁:၄** နှံလီ။

**“ဒီးဟ့ဉ်လီၤလံာ်စီကီးပုၤလၢတၢ်စံးပာ်အဒိဉ်အမုာ်ဒီးအလုာ်ဒိဉ်ပူၤဒိဉ်၊ ဒ်သိးသုကပူၤဖျဲးဒီးတၢ်ဟးဂီၤလၢအကဲထီဉ်ဝဲလၢဟီဉ်ခိဉ်ချၢလၢပသးကွံအပိ၊ ဒီးနုာ်ဃုာ်တၢ်အလုာ်အလုာ်ဘဉ်ဃးဒီးယွၤနှံလီ။”**

မုဂုစၢ်ကီးလီ၊ တၢ်သ့တဖဉ်အံနဉ်မုဂုဒဉ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်အာဉ်လီၤအီလီၤဘဉ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤနှံမုဂုတၢ်မုာ်တၢ်တီဒီးသးသမုလၢအအိဉ်ဒီးတၢ်အလုာ်အလုာ်ဘဉ်ဘဉ်ဃးဒီးယွၤနှံလီ။

ပုၤသ့တဖဉ်နှံဘဉ်တၢ်ကီးအီလၢသိဖိလၢအစုၤတဖုနှံလီ။ (လံာ်လူၤကဉ် ၁၂:၃၂နှံပထံဉ်ဘဉ်လီ။) ဘဉ်မနုၤအပိလဲဉ်နှံ၊ လၢ(လံာ်လီဉ်ဖျါ ၁၄:၁ ဒီး ၇:၄) အပူၤအတၢ် ကွဲးအသိးဘဉ်ဃးဒီးတၢ်အနီၢ်ဂံၢ်လၢအမုာ် (၁၄၄၀၀၀) အတၢ်နီၤဖးတၢ်အဂုၢ်နှံလီ။

**“ဒီးယထံဉ်တၢ်၊ ဒီးကွာ်ကွာ်၊ သိဖိဆၢထၢၣ်လၢကစၢ်စံးယီဉ်အလီ၊ ဒီးပုၤလၢအအိဉ်ဒီးအဝဲဒဉ်အမံးဒီးအဟံးအမံးကွဲးအသးလၢ၊ အမဲာ်တူၢ်ခိဉ်နှံ၊ တကလီၤလွံတလးလွံကထီအိဉ်ဒီးအီလီ။”**

**“ဒီးယနုာ်ဟူပုၤလၢအဘဉ်တၢ်စဲပနီဉ်ဃာ်တဖဉ်အတၢ်ဂံၢ်နှံ၊ ဒီးမုာ်အအိဉ်တကလီၤလွံကလးလွံကထီလၢကယံာ်အံဉ်စရုလးဖိခွါအဒုဉ်ကျါလီ။”**

မှာဝဲလီ၊ ပုသုတ်တဖန်အံ့န့ၣ်မှာဒ်ပုလ၊ ဘၣ်တၢ်ဃုထာအီလ၊ ပုကတိတၢ်အကျိၣ်အကလုာ် အကလုာ်၊ ဒီးကယံၣ်ပုဂံၣ်မုၢ်၊ ဒီးကယံၣ်ပုအကလုာ်သ့ၣ်တဖန်အကျိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်လီၣ်ဖျါ ၅:၉** န့ၣ်လီၤ။”

**“ဒီးအဝဲသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်အုၣ်တၢ်လၢထါအသီ၊ ဒီးစံးဝဲဒၣ်၊ နဂုၤဟံးန့ၣ်လံာ်န့ၣ်၊ ဒီးအိးထီၣ်အတၢ်စဲပနီၣ်ဃာ် လီၤ။ အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ နဒီးသံနသး၊ ဒီးနပွၤက့ၤပုလၢနသ့ၣ်၊ လၢယွၤအဂီၢ်လၢကယံၣ်ပုအဒုၣ်၊ ဒီးပုကတိတၢ်အ ကျိၣ် အကလုာ်ကလုာ်၊ ဒီးကယံၣ်ပုဂံၣ်မုၢ်၊ ဒီးကယံၣ်ပုအကလုာ်တဖန်အကျိၣ်လီၤ။”**

ပုသုတ်တဖန်န့ၣ်မှာဒ်ပုလအကဲထီၣ်တၢ်အခါၣ်စးလၢပုကလုာ်သ့ၣ်တဖန်အကျိၣ်န့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်န့ၣ် အဃိ၊ ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤစံးဘၣ်အပျီၣ်အဘီၣ်ဒီးပုတၢ်မၤဖိသ့ၣ်တဖန်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ**လံာ်မၤတၢ် ၁:၈** န့ၣ်လီၤ။

**“ဘၣ်ဆၣ်ဒီးဖဲသးစိဆ့ဟဲလီၤလၢသုလီၤဝဲဒီး၊ သုကဒီးန့ၣ်တၢ်အစိအကမိၤ၊ ဒီးသုကကဲထီၣ်ယပုအုၣ် အသးတဖန်လၢယဂ္ၤရှလုၣ်၊ ဒီးကီၢ်ယုၣ်ဒီးကီၢ်ညါ၊ ဒီဂ္ၤမရံ၊ ဒီးဟံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်လီၤ။”**

မုၢ်စ့ၢ်ကိးလီၤ။ တၢ်ကိးက့ၤတၢ်ဒီးတၢ်သးခုကစိၣ်သ့ၣ်တဖန်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ရၤလီၤအီၤဆူဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ် ဘၣ်ဆၣ်၊ ပုစုၤဂၤလၢဘၣ်တၢ်ဃုထာအီလၢပုကလုာ်သ့ၣ်တဖန်အကျိၣ်န့ၣ်မှာဒ်ပုလအဒိၣ်ထီၣ်ထီၣ်လၢ ကစၢ်ခရံၣ်အပူၤသ့ၣ်တဖန်လီၤ။

ပုသုတ်တဖန်န့ၣ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤစံးအီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်မၤသဲ ၁:၃၉** န့ၣ်လီၤ။

**“ပုအိၣ်ဒီးအနီၤလၢအနီၤဟူတၢ်န့ၣ်၊ မိအနီၤဟူတၢ်တက့ၢ်။”**

ပုသုတ်တဖန်န့ၣ်၊ ဒ်သိးအကကဲထီၣ်ဖိကစၢ်ယွၤ၊ အတၢ်တုတဖန် အတၢ်သၣ်ဆိတကလုာ်အဂ့ၢ်န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ၊ **လံာ်ယၢကီၢ် ၁:၁၈** န့ၣ်လီၤ။

**“ဖဲအသးဒၣ်ဝဲ၊ အဝဲဒၣ်ထီၣ်ဖိပုလၢတၢ်မုၢ်တၢ်တီအကလုာ်၊ ဒ်သိးပကကဲထီၣ်အတၢ်တုတဖန်အတၢ် သၣ်ဆိတကလုာ်န့ၣ်လီၤ။”**

တၢ်သ့ၣ်တဖန်န့ၣ်မၤအသးဒ်သိး၊ တၢ်သၣ်အဆိလၢဘၣ်တၢ်မၤန့ၣ်အီၤလၢစံာ်အပူၤလၢပုကတၢ်အက တီၢ်အခါပုမၤန့ၣ်တၢ်သၣ်အဂ့ၢ်ကတၢ်န့ၣ်အသိးပုသုတ်တဖန်န့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်န့ၣ်၊ တၢ်ဒိကန့ၣ်တၢ်ဒီးတၢ်တကဲာ် ပ ဝး လၢအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ။ လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ၊ တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤအဆိကတၢ်တဘျီအံၤန့ၣ်မၢ်ဒ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ဟ့ၣ် လၢ ဘၣ်ဃးဒီးသးသမူလၢအထီၣ်ကတၢ်န့ၣ်လီၤ။

အဂ့ၢ်ဒ်အံၤ၊ တၢ်ခဲးကလုာ်ဘၢဟီၣ်ခိၣ်၊ ဒီးတၢ်ခဲးသုပုကလုာ်တဖန်လီၤ။ မ့မုၢ်ယွၤကထီၣ်ဘၣ်န့ၣ်၊ ဒီး အ လၢကတိကအိၣ်ဖျါလၢနလီၤလီၤ။ (လံာ်ဝံယဂ္ၤယၢ ၆ဝး၂)

၂. ထံကျိၣ်ခံဘိတဘိ

**လံာ်ခံမိၤရှ ၂:၁၃ “ဒီးထံကျိၣ်လၢအပူၤထီၣ်ခံကျိၣ်တကျိၣ်အမံၤန့ၣ်မုၢ်ကံဃိၣ်လီၤ။ အဝဲန့ၣ်လဲၤတရံးကီၢ် ကူၤရှးဒီးဘၣ်ညါလီၤ။**

ထံကျိၣ်ခံကျိၣ်တကျိၣ် တဘိအံၤအမံၤမုၢ်ကံဃိၣ်ဒီးဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤခံ စုတစု အတၢ် ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ။ ပုတဖုအံၤကမုၢ်မတၢ်သ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လဲၣ်။ ထံကျိၣ်အဝဲအံၤအကတၢ်န့ၣ် ပက

ထံ၌ဘၣ် ဖဲကီၢ်အံၣ်သံၣ်ယိၣ်ပံၤယါ (ကီၢ်ကူၤရှး) အယိ, ပမ့ၢ်သ့ၣ်ညါတၢ်အံၤအခီပညီန့ၣ်ဒီးပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

တၢ်လၢကီၢ်အံၣ်သံၣ်ယိၣ်ပံၤယါ (ကီၢ်ကူၤရှး) အံၤန့ၣ်အိၣ်ဝဲဒၣ်လၢ ကီၢ်အံၣ်ဖရံးကး အပူၤန့ၣ်လီၤ. ဒ်လံာ် စီဆံၣ် အဆၢဖိတဆၢလၢအမ့ၢ်လံာ် ၁မိၤရှ့ ၉:၂၄-၂၅ အတၢ်ကွဲးအသိး, စီနီအလိၣ်အာ တၢ်ဆူအဖိခွါ အဆံးက တၢ်လၢ အမ့ၢ်စီၤဃုာ်အဖိခွါစီၤကနၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. တၢ်လၢစီၤကနၤန့ၣ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အာအီၤ အယိ အဝဲကဲထီၣ်ပုၤတကလုာ်လၢဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အာ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤနံၤရဲၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤန့ၢ်သါတၢ်အံၤဒီး အဝဲ သ့ၣ်အကီၢ်စ့ၢ်ကိးပၣ်ထွဲစ့ၢ်ကိးလီၤ.

**“ဒီးစီနီအလိၣ်အာပုၤသံၣ်နီၣ်ထီၣ်က့ၤလၢအစပံးထံဒီးတၢ်လၢအဖိသဒါမၤအီၤန့ၣ်သ့ၣ်ညါဝဲလီၤ. ဒီးစံးဝဲဒၣ်, မိစီၤ ကနၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အာတက့ၢ်. ကကဲထီၣ်က့ၢ်တဖၣ်အက့ၢ်လၢအဒိပုၤဝါအကီၢ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဒ်လံာ်စီဆံၣ်တဆၢအံၤအတၢ်ပာ်ဖျါအသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဆိၣ်အာအီၤလၢအကကဲ က့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အက့ၢ်လၢအဒိပုၤဝါသ့ၣ်တဖၣ်အကီၢ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အယိပုၤအံၣ်သံၣ်ယိၣ်ပံၤတဖၣ်အက့ၢ်အဂီၢ် န့ၣ်အါနက့ၢ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢ က့ၢ်အလီၢ်ဒီးတၢ်ခွဲတၢ်ပုၤအလီၢ်လီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်န့ၣ်အယိတၢ်လၢထံကျိပုၤထီၣ်ခံာ် တဘိလၢအမ့ၢ်ကံဃိၣ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢက့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အလီၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်လီၣ်ဖျါ ၇:၁၅ န့ၣ်လီၤ.

**“မၤသးဒ်န့ၣ်ဒီး, အိၣ်ဝဲလၢယွၤအလီၢ်ပစိာ်အမဲာ်ညါ, ဒီးမၤအတၢ်လၢအတၢ်လုာ်ဟံၣ်အပူၤ, လၢမ့ၢ်ဆါ ဆဲးလၢမ့ၢ်နၤလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပသ့ၣ်ညါအီၤလၢ, “ပုၤဂီၢ်မ့ၢ်ဖးဒိၣ်လၢပုၤဂီၢ်ထီၣ်တသ့ဘၣ်နီၣ်တက့ၢ်န့ၣ်” လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဒ်သိးပထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်လီၣ်ဖျါ ၇:၁၅အသိး, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်တၢ်ခွဲတၢ်ပုၤသ့ၣ် တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးမၤအတၢ်လၢအတၢ်လုာ်ဟ့ၣ်အပူၤ, လၢမ့ၢ်ဆါဆဲးလၢမ့ၢ်နၤလီၤ.”**

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒ်, ပုၤလၢအလူၤပိာ်ထွဲကစၢ်ယုာ်ရှုးအခံသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, “ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ကိး အီၤသ့ၣ်တဖၣ်” ဒီး “ပုၤလၢဘၣ်တၢ်ဃုာ်ထၢအီၤသ့ၣ်တဖၣ်” န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မၤသးဒ်, ပုၤလၢအတမၤ နၤ တၢ်ဒီးခိၣ်ဖးလဲၤပုၤကွံာ်အီၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အနီၢ်ကစၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, တၢ် အိၣ်ဖျိၣ်ဖိလၢ, အိၣ်ဖျိၣ်ထီၣ်လၢနီၢ်သးဒီးပုၤလၢဟ့ၣ်လီၤအသးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဝံယံးရမံ ယၤ ၈:၂၀ ဒီး ၁ကရံၣ်သ့ၣ် ၃:၁၅ န့ၣ်လီၤ.

**“တၢ်ကူးဘုအကတီၢ်ပုၤကွံာ်လံ. တၢ်ကီၢ်အကတီၢ်လၢာ်လံ. ဒီးပတတုၤဒံးဘၣ်လၢတၢ်အုၣ်က့ၤနီၣ်က့ၤ ဘၣ်.”**

“ပုၤတက့ၤအတၢ်မၤန့ၣ်, မ့ၢ်အုမ့ၢ်အိၣ်ကွံာ်အီၤဒီး, အတၢ်ကဟါမၤလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ဒီးအကစၢ်ဒ်ဝဲက တုၤလၢတၢ်အုၣ်က့ၤနီၣ်က့ၤအီၤလီၤ. မ့ၢ်မ့ၢ်ကမၤသးဒ်လၢမ့ၢ်အုအသိးလီၤ.”

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, တၢ်လုာ်ဒိၣ်ပုၤဒိၣ်အိၣ်ဖးလၢအမ့ၢ်, ကဟတၢ်ဒီးကစၢ်ခရံၣ်ဒီးကအိၣ်ဒီး ကစၢ်အခွဲးအယာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၤပုၤကွံာ်အီၤလီၤ.

မှားဝဲလီ။ ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်, ဘၣ်ဃးဒီးခိၣ်ဖးလၢအမ့ၢ်တၢ်ကိးတၢ်လၢထးအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ကလဲၤသဒၣ်ကွံာ်အဝဲ  
သ့ၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်အတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်စံးထီၣ်ပတြၢ ၄၅:၁၄** အသိး  
န့ၣ်လီၤ.

**“တၢ်ဆၢအီၤဆူစီၤပၤအအိၣ်ဒီးအကူအသိးကံၣ်ဃုၤလီၤ. ပုၤမုၢ်လိၣ်ဘိတဖၣ်, အတံၤသကိးလၢအပိာ်အ  
ခံၣ်န့ၣ်တၢ်ကဒုးဟဲအီၤဆူန့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆံၣ်ဖိတဆၢအပူၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်, ပုၤမုၢ်လိၣ်လိတဖၣ်လၢအမ့ၢ်, တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ  
အခိၣ်ထံးတဘျီဝဲဒီး, အတံၤသကိးလၢအမ့ၢ် တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤခဲတစုန့ၣ် ကလူၤပိာ်ထွဲၤအခံၣ်ပ  
ထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်အခိၣ်ထံတဘျီဝဲအလီၢ်ခံ, တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်  
သမူထီၣ်က့ၤခဲတစုအံၤန့ၣ်မ့ၢ်စ့ၢ်ကိးဒီးဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်ဘိမ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ကစၢ်ယွၤ  
အလုာ်အလၢာ်ဘၣ်.

**ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအံၤန့ၣ်အိၣ်ဒီး, တၢ်ဟးဂီၤသ့ၣ်လၢအမ့ၢ်နီၢ်သးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်  
လီၤ. ကဒ်သိးလိာ်အသိးဒီးမူခိၣ်ကလူးအတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီး အက့ၢ်အဂီၤန့ၣ်လီၤ.**

ပုၤတဖုလၢအမ့ၢ်တၢ်ခဲတၢ်ပုၤတကလုာ်အံၤန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်ကဘၣ်မၤတၢ်မနုၤလဲၣ်. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်လိၣ်  
ဖျါ ၇:၁၅ အသိးလီၤ.

**“အိၣ်ဝဲလၢယွၤအလီၢ်ပစီၢ်အမဲာ်ညါ, ဒီးမၤတၢ်လၢတၢ်လုာ်အဟံၣ်ပူၤ, လၢမ့ၢ်ဆါဆဲးလၢမ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆံၣ်ဖိတဆၢအံၤအခိၣ်ပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မၤတၢ်ခဲတၢ်ပုၤအတၢ်မၤလၢကစၢ်ယွၤအလီၢ်ပစီၢ်အမဲာ်ညါ, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ကစၢ်  
ခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်အတၢ်မၤန့ၣ်ဘၣ်မၤဝဲထီၣ်ဘိလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ကဲတၢ်ခဲတၢ်ပုၤဆူ, နီၢ်သးတကပၤ  
အတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤအတၢ်ဒိၣ်စီသ့ၣ်တဖၣ်အဘၣ်စ့ၢ်, ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်ဆၢ  
တၢ်ကစီၣ်, လၢ, ကစၢ်ခရံၣ် (ကစၢ်ယုၣ်ဂူး+တၢ်အိၣ်ဖျိၣ်) ဆူပုၤစီဆံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤအအိၣ်ဒီးမၤတၢ်လၢတၢ်  
ကူၣ်သကိးဃုာ်တၢ်ကဒဲကဒဲအပူၤန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, **လံာ်ခမိၤ၅၅ ၂၈:၁၂** အတၢ်  
ဂ့ၢ်လၢအမ့ၢ်စီၤယၤကိာ်မံၢ်တၢ်လၢမ့ၢ်ဟါအခါန့ၣ်လီၤ.

**“ဒီမံၢ်တၢ်ဒီးကွၢ်ကွၢ်, ဃီတဆိအိၣ်ဆၢထၢၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ချၢ, ဒီးအခိၣ်ထီၣ်ဘးလၢမူခိၣ်လီၤ. ဒီးကွၢ်ကွၢ်,  
ယွၤအကလူးတဖၣ်လဲၤထီၣ်, ဒီးဟဲလီၤလၢအလီၤလီၤ.”**

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ပစံးသ့ၣ်လၢ, မၤတၢ်ခဲတၢ်ပုၤအတၢ်မၤလၢပကစၢ်ယုၣ်ဂူးခရံၣ်အတၢ်အိၣ်ဖျိၣ်လၢအမ့ၢ်  
ကစၢ်ယွၤအလုာ်အလၢာ်အပဒိၣ်အတၢ်မၤအပူၤလီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်မၤစ့ၢ်ကိးတၢ်မၤအဂုၤအဂၤအိၣ်ဒီးန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢလံာ်ဝဲယဂျါယၤ ၃၀:  
၂၁ အပူၤန့ၣ်ဒ်တၢ်ခဲတၢ်ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အသိးန့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးနနီၢ်ကနီၢ်ဟူတၢ်ကတိၤလၢနလီၢ်ခံန့ၣ်စံးဝဲ, အဝဲအံၤမ့ၢ်ကျဲန့ၣ်လီၤ. လဲၤလၢတၢ်အပူၤတက့ၢ်. ဖဲသ့  
ကဃုာ်ဆူစုထွဲ, ဒီးဖဲသ့ကဃုာ်ဆူစုစ့ၣ်န့ၣ်လီၤ.”**

လံာ်စီဆုံတဆာအံအိပညီကအိခဲလဲာ်. တာ်အဝဲအံန့ၣ်မ့ၢ်ဒဲာ်, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်မၤတာ်ခံတာ်ပုၤအဂၤ တမံၤလၢအမ့ၢ်ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအိၣ်အါမးသ့ၣ်တဖၣ်အဂီၢ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတာ်ခဲတာ်ပုၤအတာ်မၤန့ၣ်က မ့ၢ် တာ်ခဲလဲာ်န့ၣ်ပကထ့ၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဝံယရှါယၤ ဘး၉** န့ၣ်လီၤ.

**“တမၤအဘၣ်, ဒီးတမၤဟးဂီၤဘၣ်, ဘၣ်လၢယကစၢ်စီဆုံဒီဖျၢၣ်ညါအလီၤဘၣ်, အဂ့ၢ်ဒံအံၤ, ဟီၣ်ခိၣ် ကပုၤဝဲဒီးတာ်သ့ၣ်ညါယွၤဒံထံကျၢ်ဘၣ်ဝီၣ်လဲာ်အသိးန့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံဖိတဆာအံစံးဘၣ်ပုၤတာ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီး, ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်, ဒိပစံးတာ်အသိး, ကစၢ် ယွၤအကစၢ်စီဆုံအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. (တာ်မၤအဘၣ်, တာ်မၤဟးဂီၤတာ်တအိၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်)

တာ်သ့ၣ်တဖၣ်ကကဲထီၣ်အသးဒဲလဲာ်.

တာ်ကမၤအသးဒဲမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤ, ပုၤပလံးဖိ (Police)တြီဆာတာ်အဘီအသိးလီၤ. ဘၣ်ဆၣ်ပုၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်တြီဆာတာ်အဘီအသိးတနံၤဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**တာ်မၤအသးဖဲဒဲာ်တပုၤဂုၤ, တပုၤဂုၤန့ၣ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်အပုၤန့ၣ်ပုၤကညီအပလံးဖိ (Police) န့ၣ် ကဲထီၣ် တသ့ဘၣ်. ကဘၣ်မ့ၢ်ဒဲာ်လၢ, နီၤသးတကပၤလၢပတထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢပမဲာ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**

ပုၤတဂၤမ့ၢ်အဆိကမိၣ်တာ်လၢကမၤတာ်အအဂီၢ်, ဒိပစံးတာ်အသိး, အဝဲအိၣ်ဒီးတာ်ဆိကမိၣ် လၢအကမၣ် တဂၤအဂီၢ်န့ၣ်ဒဲသိးပကတြီဆာအီၤဒီးပကဟ့ၣ်တာ်ပလီၤဆူအအိၣ်န့ၣ်အဆိကတာ်ပကဘၣ်ဟံပသးခူတလုာ်ဘၣ်ဃး ဒီးပုၤကညီတဂၤအလုာ်အလၢဒီး, အတာ်မဲာ်ထံၣ်မဲာ်နါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**ဘၣ်မနုၤအပိလဲာ်န့ၣ်ပဘၣ်ကွၢ်ပုၤကညီတဂၤအတာ်ဟံသ့ၣ်ဟံသး, ဒိပစံးတာ်အသိး, အတာ်ကတီၤ သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပဘၣ်ဆိကမိၣ်အီၤအဆိကတာ်လီၤ. တာ်ကတီၤဝံၤအလီၤခံတာ်မၤလုၤပိာ်ထွဲအံၤလီၤ.**

ဘၣ်ဆၣ်တာ်မၤလၢကအိၣ်ဖျါထီၣ်အဂီၢ်န့ၣ်တမ့ၢ်ထဲလၢပုၤတဂၤစုာ်စုာ်အဂီၢ်န့ၣ်အလီၤတအိၣ်ဘၣ်. ပမ့ၢ် ဆုၤပုၤအါဂၤဆူကျဲလၢအကဘၣ်လဲၤပိာ်ဝဲန့ၣ်ကဘၣ်အိၣ်ဒီးတာ်ကလုာ်လၢအဒိၣ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဝံယရှါ ယၤ ၃၀:၂၁** န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးနနီၢ်ကနီၢ်ဟူတာ်ကတီၤလၢနလီၤခံန့ၣ်စံးဝဲ, အဝဲအံၤမ့ၢ်ကျဲန့ၣ်လီၤ. လဲၤတာ်လၢအပုၤတက့ၢ်.”**

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤပုၤပလံးဖိ (Police) အတာ်မၤဆူကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်ဒဲသိးပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ် အတာ်မၤ အ သိးန့ၣ်လီၤ. လၢတာ်န့ၣ်အပိပုၤသ့ၣ်တဖၣ်သ့ၣ်ညါနီၢ်ဟံတာ်ဘၣ်ဃးဒီးပုၤကညီသ့ၣ်တဖၣ် အ တာ်ကီၢ်ဘါစၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

လၢတာ်ဂ့ၢ်ဒဲန့ၣ်အပိ, တာ်မၤဆိပာ်စၢၤလၢအမ့ၢ်တာ်ဆိကမိၣ်အသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ကဘၣ်တာ်မၤက့ၤ အီၤဒဲလဲာ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဝံယရှါယၤ ဘး၉ အတာ်ကွဲးအသိး **“တမၤအဘၣ်, ဒီးတမၤဟးဂီၤဘၣ် ဘၣ်လၢယကစၢ်စီဆုံဒီဖျၢၣ်ညါအလီၤဘၣ်”** န့ၣ်လီၤ.

၃. ထံကျိသဘိတဘိ

လံာ်ဝံမိၤရှ ၂:၁၄, ဒီးထံကျိလၢအပုၤထီၣ်သက့ၢ်တကျိအမံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဃးဒဲက့ၤလးလီၤ. အဝဲန့ၣ်လဲၤဆူမ့ၢ် ထီၣ်အၤရှါအယၤန့ၣ်လီၤ. (TIGRIS-NIV)



ထံကျိပံးဒကုလး၊ ဒိပစံးတၢ်အသိး၊ တဲးဂရူးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤလၢအဂဲၤဆၢထၢၣ်သၢစုတစုအဖုသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ပနီၣ်တမံၤလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်. အဆိကတၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ပနီၣ်တမံၤလၢအမ့ၢ်ကီၢ်အၤရှ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢကီၢ်အၤရှ့ၢ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်စီၤအၤတြၢဟၣ်ဟးထီၣ်ဝဲကီၢ်လၢအမံၤဃၤရၣ်, ဒိပစံးတၢ်အသိး, ကီၢ်မ့းစပတၤမံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်မၤတၢ် ၇:၂ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးအဝဲဒၣ်စံး, ပုၤဒိပုၤဝဲၣ်သ့ၣ်, ဒီးပၢ်သ့ၣ်ဧာ, ကန့ၣ်တက့ၢ်. လၢပပၢ်စီၤအၤတြၢဟၣ်တချးအိၣ်ဝဲဆိးဝဲ တၢ်လၢတၢ်ကဝီၤအကစၢ်လီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလၢ, အီၤလၢမ့းစပတၤမံၤအပူၤ,”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢထံၣ်ကျိသၢကျိတကျိလၢအမ့ၢ်, ဃံးဒကုလးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်, စီၤအၤတြၢဒၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲပုၤတဖုန့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

ပုၤတဖုအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ, လံာ်ဧၤတြၢအဆၢဒိၣ် (၁၁) လၢအမ့ၢ်, တချးလၢကစၢ်ခရံၣ်တအိၣ်ဖျါထီၣ်ဒီးအခါပုၤလၢအတီၤဒီးကစၢ်ယွၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤစီဆံၣ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဧၤတြၢ ၁၁:၂ န့ၣ်လီၤ.

**“အဂ့ၢ်ဒိအံၤ, လၢအဝဲန့ၣ်အပူၤ, ပမံၤပပုၤဒီးတၢ်အုၣ်အသးလၢအကီၢ်လီၤ.”**  
ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အဆိကတၢ်တဂၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်စီၤဟ့းဘူးလးဒီးလၢခံကတၢ်တဂၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဘျုးတၢ်စီၤယီၤဟ့ၣ်န့ၣ်လီၤ. ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်ပုၤခံၤအဘၢ်စၢၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤန့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခီၣ်က့ၤဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤန့ၣ်မ့ၢ်တၢ်ဒိလဲၣ်. တၢ်စံးဆၢန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဧၤတြၢ ၁၁:၃၅** န့ၣ်လီၤ.

**“ပိာ်မုၢ်တဖၣ်ဒီးန့ၣ်က့ၤအပုၤသံလၢတၢ်ဒုးဂဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤအီၤလီၤ. ဒီးအဂၤတနီၤ, ဘၣ်တၢ်မၤအမၤနးအီၤဒီးတတူၢ်လိာ်ဘၣ်တၢ်ထူၣ်ဖျဲးဘၣ်, ဒိသိးအကန့ၢ်ဘၣ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်က့ၤလၢအဂ့ၢ်တက့ၢ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, မၤန့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလၢတၢ်ဂ့ၤန့ၣ်အန့ၣ်တက့ၢ်လီၤ. တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလၢတၢ်ဂ့ၤန့ၣ်အန့ၣ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်ဒိလဲၣ်. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဧၤတြၢ ၁၁:၄၀** န့ၣ်လီၤ.

**“ယွၤပာ်တၢ်တၢ်ဂ့ၤန့ၣ်အန့ၣ်တက့ၢ်လၢပကီၢ်, ဒိသိးပဝဲဒၣ်တအိၣ်ဘၣ်ဒီး, အဝဲသ့ၣ်အသုတလၢထီၣ်ပုၤထီၣ် တဂ့ၤလီၤ.”**

မ့ၢ်တမ့ၢ်လၢပဝဲသ့ၣ်အယိန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်စ့ၢ်ကီးအသုတလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်ဘၣ်အယိ, ပဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မံပကမၤလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်တၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်လၢ “ပဝဲသ့ၣ်” အံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်မတၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လဲၣ်.

တၢ်ကတီၤလၢအမ့ၢ် “ပဝဲသ့ၣ်” မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤတဖုလၢကမၤန့ၢ်ကစၢ်ယွၤအလုာ်အလုာ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အိၣ်ဖျါဖးဒိၣ်တဖုဒီး, “ပုၤအဝဲသ့ၣ်” တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤစီဆံၣ်လၢပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးအဝဲသ့ၣ်စ့ၢ်ကီးကမၤန့ၢ်တၢ်လၢတၢ်ပုၤလၢအကီၢ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ဘၣ်ဃးစ့ၢ်ကီးပုၤကညီတဂၤလၢအဒုးန့ၣ်ဖျါအသကဲးပဝဲအဖီခိၣ်စ့ၢ်ကီးလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပုၤတဖုအံၤကမၤန့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ, ကကဲထီၣ်ပုၤလၢအလၢထီၣ်ပုၤထီၣ်တတူၢ်ကလံာ်ဒီးကပာဘၣ်ကစၢ်ယွၤအဘီအမ့ၢ်လၢအဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်န့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ် ပက

ထံ၌ဘ၌ဖဲလံာ်လိၵ်ဖျါ ၄၅:၁၆ န့ၵ်လီၤ.

**“လာနဟ်တဖၣ်အလီၢ်, နဖိတဖၣ်ကအိၣ်ဝဲလာနကဟ်လာပဒိၣ်ဖးဒိၣ်တဖၣ်လာဟီၣ်ခိၣ်ဒီးဘၣ်ညါအပူၤလီၤ.”**

လံာ်စီဆံဖိတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလာကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအဟ်သ့ၣ်တဖၣ်လာပူၤန့ၣ်, ဖဲအဝဲသ့ၣ်မၤန့ၣ်အတၢ်ဂဲၤဆာထာၣ်သမူထီၣ်က့ၤအခါပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကကဲထီၣ်အဖိသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ပကဆိကမိၣ်က့ၤတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်တက့ၢ်. ဟ်သ့ၣ်တဖၣ်လာပူၤ, လာအမ့ၢ်, စီမိၤဂ္ၤ, စီအၤဩၤဟၣ်, စီဒၤနးယုၤလး, စီယိၤသး, ဘျၢတၢ်စီယိၤဟၣ်, ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဒီးစီဒၤဝံးအံၤန့ၣ်ကကဲထီၣ်ပဒိၣ်ဖးဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, ကဟတၢ်လာ, ကစၢ်ယုၤအဘီအမ့ၢ်လာအဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကဟၤန့ၣ်လီၤ.

**လာန့ၣ်အဃိတၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တၢ်ကဲထီၣ်ပဒိၣ်ဖးဒိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဟတၢ်အဂ့ၢ်န့ၣ်တမ့ၢ်ဘၣ်ဧါ.**

တၢ်လာဘျၢတၢ်စီယိၤဟၣ်တကအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤတဖုအံၤအကျါမ့ၢ်ပုၤတကလာအကတၢ်တကန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. မ့ၢ်ဒၣ်ဒီးဘျၢတၢ်စီယိၤဟၣ်အမဲာ်ညါတကန့ၣ်ကမ့ၢ်မတၢ်တကလဲၣ်. ပုၤအဝဲအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်တချးလာဘျၢတၢ်စီယိၤဟၣ်အစီ, လာအမ့ၢ်ကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအဟ်လာဟီၣ်ခိၣ်တကဟၤလာအမ့ၢ်စီယိၤသးန့ၣ်လီၤ. တၢ်လာစီယိၤသးအံၤန့ၣ်လုၢ်အိၣ်လုၢ်အီၤကစၢ်ယုၣ်ဂ္ၤအနီၢ်ဆံးဒံၤအခါဒီးကန့ၣ်ကစၢ်ယုၤအကလုၢ်ဒီးမၤတၢ်ခ့တၢ်ပုၤအတၢ်ဖံးတၢ်မၤဆူနီၢ်မၤရံၤဒီးအိၣ်ဒီးတၢ်သးလာအတီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်မးသဲ ၁၁၈-၂၅ န့ၵ်လီၤ. အဝဲအတၢ်န့ၣ်အိၣ်ဒံးလဲၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**“တၢ်လာယုၣ်ဂ္ၤခရံၣ်အိၣ်ဖျါဝဲန့ၣ်မၤအသးဒံးအံၤ, အမိၢ်နီၢ်မၤရံၤဘၣ်အဲၣ်တီၤဒီးစီယိၤသး, ဒီးတချးအိၣ်ဃုာ်ဒံးဘၣ်န့ၣ်တၢ်ထံၣ်န့ၣ်အီၤလာအဟုးအသးအိၣ်ထီၣ်လာသးစီဆံလီၤ.”**

**“ဒီးအတၢ်စီယိၤသးမ့ၢ်ပုၤအတီၤအလီၢ်, ဒီးတၢ်တမိၣ်မၤဟးဂီၤအိၣ်ဖျါဘၣ်အသးလာအလာကပီၤသတးဒီး, အသးအိၣ်ဝဲလာအကဟ်မၢ်အီၤကစုဒုလီၤ.”**

“ဒီးတၢ်န့ၣ်တဖၣ်ကူၣ်ထီၣ်ဖးလီၤဝဲအဖၢမ့ၢ်ဒီး, ကွၢ်ကွၢ်, ကစၢ်အကလုးတကလီၣ်ဖျါထီၣ်အသးလာအီၤလာတၢ်မံၤဖိအပူၤ, ဒီးစံးဝဲဒၣ်, စီဒၤဝံးအဖိခွါစီယိၤသးဧာ, နဟံးန့ၣ်နမိၢ်နီၢ်မၤရံၤန့ၣ်ပျံၤတၢ်တဂ့ၢ်. အဂ့ၢ်ဒံးအံၤ, တၢ်လာအအထီၣ်ဝဲလာအပူၤန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်ဝဲလာသးစီဆံလီၤ. ဒီးကဆံးစၢ်န့ၣ်အဖိခွါ, ဒီးနကဘၣ်ယုၢ်အမံၤလာယုၣ်ဂ္ၤလီၤ. အဂ့ၢ်ဒံးအံၤ, အဝဲဒၣ်ကအုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအပူၤဂီၢ်မ့ၢ်လာအတၢ်ဒဲးဘးအပူၤလီၤ.”

“ဒီးတၢ်အံၤခဲလာ်မၤအသးဒံးသီးကစၢ်အကလုၢ်ကထါလာဝဲတကန့ၣ်ကလာထီၣ်ပုၤထီၣ်ဝဲလီၤ. စံးဝဲဒၣ်, ကွၢ်ကွၢ်, ပမုၣ်ကနီၤတကအဟုအသးကအိၣ်ထီၣ်, ဒီးကဆံးစၢ်န့ၣ်အဖိခွါ, ဒီးတၢ်ကယုၢ်အမံၤလာစံးမၤန့ၣ်အုလးလီၤ. (အဝဲန့ၣ်အခိပညီ မ့ၢ်ယုၤအိၣ်ဒီးပုၤလီၤ.)”

“ဒီးစီယိၤသးဖုသံနီၣ်ထီၣ်လာအတၢ်မံၤပုၤ, ဒီးမၤဝဲဒံးကစၢ်အကလုးမၤလိာ်အီၤအသး, ဒီးဟံးန့ၣ်အမိ, ဒီးတချးအဆံးစၢ်ဒံးဘၣ်အဖိခွါတၢ်ကိန့ၣ်ဒီး, တသ့ၣ်ညါဘၣ်အီၤဘၣ်. ဒီးယုၢ်ဝဲအမံၤလာယုၣ်ဂ္ၤန့ၣ်လီၤ.”

မှာဝဲလီ၊ ပာ်တဂလလာအလုာ်အိာ်လုာ်အိာ်ကစာ်ယုာ်ဂူးအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်စီၤယီၤသးအယီၤ၊ ပုၤအဝဲအံၤစ့ၢ်ကီးကမ့ၢ်ဒုၣ်ပဒိၣ်ဖးဒိၣ်တဂလလာကတဘၣ်ကစာ်ယုၤအဘီအမ့ၢ်လၢဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ။ မ့ၢ်ကစာ်ယုာ်ဂူးအမိာ်နီၢ်မၤရံၤတဂလလာအံၤန့ၣ်ဒ်သိး **လံာ်မၤတၢ် ဘးၣ်** အတၢ်ကွဲးအသးအသိး၊ ဖဲဘူၣ်ယံာ်ဆံအမ့ၢ်န့ၣ်မၤန့ၢ်သးစီဆံအယီၤ၊ အဝဲစ့ၢ်ကီးကမ့ၢ်ပဒိၣ်ဖးဒိၣ်တဂလလာကတဘၣ်တၢ်လၢနီၢ်သးတကပၤအတၢ်ဒိၣ်စီအပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

**“အဝဲသ့ၣ်ခဲလၢာ်အိၣ်ဒီးပိာ်မုာ်သ့ၣ်၊ ဒီးယုာ်ဂူးအမိာ်နီၢ်မၤရံၤ၊ ဒီးအဒိပုၤဝဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်၊ ဘါထုကဖၣ်တၢ်တဘီယုာ်ဃီလၢအသးတဖျၢၣ်ဃီလီၤ။”**

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ပုၤတဖုလၢအဘၣ်တၢ်ပာ်လီၤဆီအိၤလၢကတဘၣ်တၢ်ကစာ်ယုၤအဘီအမ့ၢ်လၢဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်တကပၤန့ၣ်လီၤ။

ပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်မၤတၢ် ၂:၁၇ အတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်၊ ပုၤတဖုအံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ။

**“ဒီးလၢမ့ၢ်န့ၣ်ခဲကတၢ်တဖၣ်န့ၣ်၊ ယုၤစံးဝဲဒုၣ်၊ တၢ်ကမၤအသးလၢပကလူလီၤကံၤလီၤယသးလၢကယံာ်တၢ်ညၢာ်ခဲလၢာ်အလီၤဒီးသုဖိမ့ၢ်ဒီးဖိခွါတဖၣ်၊ ကကတိၤတၢ်လၢဝဲအက့ၢ်၊ ဒီးသုဖိသ့ၣ်ခွါတဖၣ်ကထံၣ်တၢ်လၢညါဒီး၊ ဒီးသုသးပုၤတဖၣ်ကမံၤဖိတၢ်မံၤဖိလီၤ။”**

လံာ်စီဆံဖိတဆာအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ၊ တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤအတၢ်ဆာကတီၢ်အပူၤ၊ ဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤဖိသ့ၣ်ခွါသ့ၣ်တဖၣ်ဖဲအကထံၣ်ဘၣ်တၢ်လၢညါဒီးအကတီၢ်န့ၣ်၊ ပုၤသးပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကမံၤဖိတၢ်မံၤဖိအဂ့ၢ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်အဝဲသ့ၣ်ကအိၣ်ဒီးတၢ်မံၤအဂ့ၢ်န့ၣ်အယီၤလံာ်စီဆံဖိတဆာအံၤအိၣ်ဝဲဒီးတၢ်လီၤဆီသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်တမံၤအံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ဒုးစဲဘူးလိာ်အသးတမံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ။ ဘၣ်မနုၤအယီၤလဲၣ်၊ ပုၤတဖုလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးစဲဘူးလိာ်အသးလၢအမ့ၢ်ပုၤသးပုၤဒီးပုၤသးစၢ်န့ၣ်လီၤ။ ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒုၣ်ပုၤလၢစံးကတိၤတၢ်ဘၣ်ဃးဒီးအဝဲသ့ၣ်အတၢ်သ့ၣ်ညါန့ၢ်ဟံၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးသးသမူအဂ့ၢ်အဝီၤလၢအမ့ၢ်စ့ၢ်ကီးဝဲတဖၣ်န့ၣ်လီၤ။

**“ဒီးသုသးပုၤတဖၣ်ကမံၤဖိတၢ်မံၤဖိန့ၣ်လီၤ။”**

လံာ်စီဆံတဆာအံၤမ့ၢ်ဒုၣ်၊ လၢကစာ်ယုၤအတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အယီၤဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကွဲးက့ၤလံာ်ဘၣ်ဃးဒီးဘီမ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်အာၣ်လီၤအိၤလီၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်မၤတၢ် ၃:၂၁** န့ၣ်လီၤ။

**“အဝဲဒုၣ်၊ တချူးတၢ်ခဲလၢာ်ဘၣ်တၢ်မၤက့ၤအသးဒီး၊ မူခိၣ်ဘၣ်တူၢ်လိာ်အိၤ၊ ဒ်ယုၤစံးဟံာ်ဝဲလၢအဝဲစီဆံထးခိၣ်လၢပျၢလၢကစၢၤလံာ်လံာ်အသိးန့ၣ်လီၤ။”**

ဘၣ်ဃးဒီးဘီမ့ၢ်အတၢ်လီၤလီၤလဲၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်တၢ်အာၣ်လီၤအိၤလီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်၊ ဖဲန့ၣ်အခုအခါဘၣ်တၢ်ဟံၢ်ပျါအိၤလၢတၢ်တသ့တဘၣ်အတၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤတမံၤလီၤမၤအသးဒ်သိးတၢ်မံၤဖိလၢမ့ၢ်န့ၣ်အခါလီၤ။ ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂ့ၢ်အံၤန့ၣ်ပကချုသ့ၣ်ညါဘၣ်အိၤတက့ၢ်။ **လံာ်ဝဲယဂျါယၤ ၁၁:၆-၈၊**

**“ဒီးထွဲၣ်မံၤကအိၣ်ကဆိးဒီးသိဖိ၊ ဒီးခုစံာ်ပိာ်ကကီၢ်လီၤဒီးမဲာ်တဲးလဲးဖိ၊ ဒီးဂီၤဖဲးဖိ၊ ဒီးခုယုာ်ဖိ၊ ဒီးတၢ်ဘီၣ် ဖိကအိၣ်ဆိးတပူၤဃီ၊ ဒီးဖိဒ်ဖိသ့ၣ်ကဆုာ်အိၤလီၤ။”**

**“ဒီးဂီၤဖံးမိၤဒီးတၢ်သ့ကအိၣ်အဆၣ်တပူၤဃီ, အဖိတဖၣ်ကကိၣ်လီၤတပူၤဃီ, ဒီးခုယုၢ်ကအိၣ်လီၤခါဒီး ဂီၤဖံးဖိအသိးန့ၣ်လီၤ. ဒီးဖိသ့အိၣ်န့ၣ်ကလိာ်ကွဲလၢဂုၢ်သီအပူၤအဖိခိၣ်, ဒီးဖိသ့ဖျါန့ၣ်ကပာ်အစုလၢဂုၢ်မိၤအိး အတၢ်အိၣ်ပူၤအဖိခိၣ်လီၤ.”**

ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်အံၤန့ၣ်, ဝံယုၢ်ယၤအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်, “, ထွံၣ်မံၤကအိၣ်ဒီးသိဖိ, ခုယုၢ်ကအိၣ်လီၤခါဒီး ဧၤဒ် ဧၤဒ်ဂီၤဖံးဖိအသိးန့ၣ်လီၤ. ဖိသ့ဖျါန့ၣ်ကပာ်အစုလၢဂုၢ်မိၤအိးအတၢ်အိၣ်ပူၤအဖိခိၣ်လီၤ” န့ၣ်လီၤ. တၢ်ကမၤ အသးအံၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ် တုၤမုၢ်မဆါတနံၤအံၤဒၣ်လဲာ်, ပကနာ်အိၣ်ဒီးပကတူၢ်လီၤအိၣ်ဒိၣ်မးလီၤ.

**“မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်တလီၤန့ၣ်ဘၣ်ပုၤဒီးမၤအသးဒ်တၢ်မံၤဖိန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.”**

ပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်ဝံမံၤကၤ ၄:၃ န့ၣ်လီၤ.

**“ဒီးကစံၣ်ညီၣ်ပုၤဂီၢ်မုၢ်တဖၣ်အကီၢ်, ဒီးကသိၣ်ညီၣ်ပုၤအါကလုာ်အိၣ်လၢအယံၤ, ဒီးအဝဲသ့ၣ်ကပိာ်က့ၤ အနးလၢထဲၣ်အကန့ၣ်, ဒီးအဘီလၢဒီးပဲာ်ဃီတၢ်လီၤ. ဒီးပုၤတကလုာ်တယၤထီၣ်လၢဘၣ်နးလၢပုၤတကလုာ် အဖိခိၣ်ဘၣ်, ဒီးတမၤလိဒုးသးတၢ်လၢဘၣ်လီၤ.”**

တၢ်အံၤမ့ၢ်ဒၣ်, ဝံမံၤကၤအတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်, “ကပိာ်က့ၤအနးလၢထဲၣ်အကန့ၣ်, ပုၤတကလုာ် တယၤထီၣ်လၢဘၣ်နးလၢပုၤတကလုာ်အဖိခိၣ်ဘၣ်” န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်တကးဘၣ်, ပထံၣ်ဘၣ်စ့ၢ်ကိး သးမုၢ်သ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤအိၣ်အဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢအတၢ်ကွဲးလၢအမ့ၢ်တမၤလိဒုးသးတၢ်လၢ ဘၣ်လီၤ” န့ၣ်လီၤ. ဖဲဝံမံၤကၤကွဲးလံာ်စီဆုံအံၤအဆၢကတီၢ်အံၤဒၣ်လဲာ်, တၢ်လီၤအါပူၤန့ၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်ဒုးတၢ်ယၤ, တၢ်ဟးဂီၤသ့ၣ်တဖၣ်အဆၢကတီၢ်အပူၤလီၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤမၤအသးဒ်သိး, တၢ်မံၤဖိလၢမုၢ်န့ၣ်အကတီၢ်ဒီးပနာ်အိၣ်ဒိၣ်မးလီၤ.**

ပကလဲၤကဒီးဆူလံာ်ဝံယံးရမံၤယၤ ၁၆:၁၉-၂၀ န့ၣ်လီၤ.

**“ပုၤကလုာ်တဖၣ်ဟဲဆူန့ၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်အကတၢ်တဖၣ်, ဒီးကစံး, မုၢ်မးပဟ်တဖၣ်န့ၣ်သါတၢ်ဘျးက ဘျာ်, တၢ်ကလိကလီ, ဒီးတၢ်လၢအတၢ်ကီၢ်တသိၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤကညီကတုၤအကစၢ်လၢအဂီၢ်ဒၣ်ဝဲ, ဒီးတမ့ၢ်ဘၣ်, ကစၢ်န့ၣ်စ့ၢ်ကိးမါ,”**

လံာ်စီဆုံဖိတဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢ, အအိၣ်လၢဟီၣ်ခိၣ်ဒီဘျာ်ညါအံၤန့ၣ်, အ ဝဲသ့ၣ်ကဆူးကွံာ်ကညီကွံာ်အကစၢ်ယွၤအဂ့ၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဆူးကွံာ်ညီကွံာ်အလုာ်အလုာ် အတၢ်နီၤဒီးဃုာ်ကဒါအသးဆူကစၢ်ယွၤအအိၣ်, ဒီးကအိၣ်ဒီးတၢ်ပျီၤယၢ်လီၤက့ၤအသးန့ၣ်လီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ဖဲဝံယံးရမံၤယၤကွဲးတၢ်ဂုၢ်အံၤအဆၢကတီၢ်န့ၣ်အဝဲ အကပိာ်ကပၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်အိၣ်ဒၣ်ထဲ ပုၤဘါတၢ်ဂီၤတၢ်ဖိၣ်သ့ၣ်တဖၣ်ဒီး, အဝဲသ့ၣ်အသးဆူလၢအဘါကစၢ်အဂုၤအဂၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

**လၢတၢ်န့ၣ်အယီၤတၢ်ကတိၤသ့ၣ်တဖၣ်မၤအသးဒ်တၢ်မံၤဖိအသိးဒီးပနာ်အိၣ်ဒိၣ်မးလီၤတသ့ဘၣ်န့ၣ်ပထံၣ် ဘၣ်လီၤ.**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ပနာ်အိၣ်ဒိၣ်မးလီၤတသ့ဘၣ်ဆၣ်, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂုၢ်အံၤန့ၣ်ကွဲးနီၣ်ကွဲး ဃါဝဲလၢတၢ်သ့ၣ်တီသးတီအပူၤန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်မုၢ်အတုၤလီၤအခါန့ၣ်တၢ်ကမၤအ သးဒ်လဲာ်န့ၣ်ပကဘၣ်ဖးပာ်စၢၤအိၣ်လီၤ.

တၢ်ကတိၤဖိလၢအမ့ၢ်, “ဖိၣ်သ့ၣ်ခွါတဖၣ်ကထံၣ်တၢ်လၢညါခီ” အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤ, ဂ့ၤန့ၣ်အန့ၣ်အိၣ်ထီၣ်အခါ, အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကဘၣ်ကဲဝဲသ့ၣ်တဖၣ်လၢအနီၢ်ကစၢ်ဒၣ်ဝဲန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

ဖဲအဝဲသ့ၣ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤဒ်သိးပုၤကညီတဂၤလၢအအိၣ်ဒီးတၢ်လၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်အခါ, အဝဲသ့ၣ်ကွဲးတၢ်လံၤတၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီးတၢ်မိၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, ကလၢထီၣ်ပွဲၤထီၣ်ဝဲ, ဒီးကထံၣ်ဘၣ်ဝဲဒ်သိး, တၢ်အၢၣ်လီၤအီၤလီၤဘၣ်ဃးဒီးဘီမ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်, ကက့ၤကဲထီၣ်အသးဆူတၢ်လၢအကဲထီၣ်သီလံၤလံၤအသိးန့ၣ်လီၤ.

ဘၣ်ဆၢ, ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဘၣ်မနုၤတၢ်ကိးအီၤလၢ, ပုၤဖိသ့ၣ်ခွါန့ၣ်လဲၣ်. ဘၣ်မနုၤအဃိလဲၣ်န့ၣ်, ဒ်လံာ်ယီၤဘး ၃၃:၂၅ အတၢ်ကွဲးအသိး, ပထံၣ်ဘၣ်လၢပုၤကညီတဂၤအတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤကအိၣ်ထီၣ်န့ၣ်လီၤ.

**“အဖံးအညၣ်ကဂ့ၤန့ၣ်ဖိသ့ၣ်အဖံးအညၣ်တက့ၢ်, ကလီၤက့ၤဆူအဖိၣ်သ့ၣ်ခွါထီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢပပုၤကညီတဂၤအဂီၢ်န့ၣ်, တၢ်လီၢ်တၢ်လၢလၢအလၢပွဲၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ဖိၣ်သ့ၣ်ခွါထီၣ်အမ့ၢ်န့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ. မ့ၢ်တၢ်တလၢတပွဲၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပသးပုၤထီၣ်အဃိ, န့ၣ်လီၤ. ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ခဲလၢာ်ကဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်ဒ်ပုၤဖိၣ်သ့ၣ်ခွါတဂၤတက့ၢ်အဂီၢ်ခဲလၢာ်န့ၣ်လီၤ.

ပကထံၣ်ဘၣ်ပုၤအိၣ်စရုလးဖိသ့ၣ်တဖၣ်ကအိၣ်လၢတၢ်ကမၤမၤအပူၤလီၤ. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကထံၣ်ဘၣ်အဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤန့ၣ်တမ့ၢ်ဒ်သိးပုၤသးပုၤအိၣ်ဒီးအခၢ်ဆူန့ၣ်ဘၣ်. ကထံၣ်ဘၣ်ဝဲဒ်သိးပုၤဖိၣ်သ့ၣ်ခွါသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်ပွဲၤဒီးတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤန့ၣ်လီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ကမ့ၢ်ဒၣ်, ပဟံၣ်သ့ၣ်တဖၣ်လၢပုၤ, လၢအမ့ၢ်, စီၤအကြၢၤဟၣ်, စီၤဒၤဝဲ, စီၤယၤကိာ်, စီၤနီၤအၢၣ်, စီၤဒၤနဲးယုလးသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.

ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်ကစံးကတိၤလီၤက့ၤအသးဒီးကမၤမၤမၤကျၢၤလံာ်စီဆုံအတၢ်ကွဲးသ့ၣ်တဖၣ်, အဃိပုၤအါဂၤဖဲအန့ၢ်ဟူဘၣ်ဝဲသ့ၣ်တဖၣ်အတၢ်ကတိၤအခါကအိၣ်ဒီးတၢ်ကမၤမၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လၢပုၤအါဂၤအဂီၢ်ကကဲထီၣ်တၢ်ဆၢကတီၢ်တမံၤလၢအလီၤလီၤလီၤလးအခုအခါသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်လီၤ.**

**၄. ထံကျိလွံၢ်ကျိတကျိ**

**“ခမိၤရှု ၂:၁၄, ဒီးထံကျိလၢအပွဲၤထီၣ်လွံၢ်ကျိတကျိန့ၣ်မ့ၢ်ဖရၢသးလီၤ.”**

ထံကျိလွံၢ်ကျိတကျိလၢအမ့ၢ်, ဖရၢသးအံၤန့ၣ်ဘၣ်တၢ်ဒိလီၤအီၤလၢ, တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလွံၢ်ကျိတကျိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလီၤ. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်ကမ့ၢ်မတၤလဲၣ်.

ပုၤတဖုအံၤမ့ၢ်ဒၣ်ပုၤလၢ, တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးပုၤခဲလၢာ် (Common Salvation) (ယူဒၤ ၁:၃)အသိး, ပုၤကလုာ်တဖၣ်လၢအမ့ၢ်စီၤအၤဒၣ်အချံအသ့ၣ်လၢအလီၤဆူလီၤပလုၤတဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်ကမၤန့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအဂီၢ်ကအိၣ်ဒ်လဲၣ်. ပုၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒၣ်ပုၤလၢအမၤန့ၢ်တၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤလၢအဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဒိဖုဒိကိာ်ပိာ်ဒီးကပၤလၢအမ့ၢ်တၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤလွံၢ်ကျိတကျိအတၢ်ဘၣ်ထွဲလီၤ.

ပုလဲသွပ်တဖန်အံ့န့ၣ်, ကဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤဒ်သီး, ဖဲတချးသံဒ်းအခါအတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးဒီးအတၢ်တကဲၣ်ပဝးအသီးလီၤတၢ်လီၤဆဲးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဆၣ်နီၣ်ခိအတၢ်ကံၤစၢ်ဘါစၢ်သ့ၣ်တဖန်လၢအမ့ၢ်, မဲၣ်ချဲၣ်ဘျီၣ်, ခိၣ်ကံၤ, သးတလၢတပွဲၤသ့ၣ်တဖန် န့ၣ်တအိၣ်လၢဘၣ်ဒီး ကဂဲၤ ဆာထာ်သမူထီၣ်ဒ်ပုၤတဂၤလၢ အအိၣ်ဒီး တၢ်လၢတၢ်ပွဲၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

**“ဘကရံၣ်သ့ၣ် ၁၅:၃၅-၃၇, မ့မ့ၢ်ပုၤတနီၤနီၤကစံးဝဲ, ပုၤသံတဖန်ကဂဲၤဆာထာ်က့ၤဝဲဒ်လဲၣ်. ဒီးကဟဲ ထီၣ်ဒီးအနီၣ်မနုၤလဲၣ်. ပုၤဟးဂီၤဖိၤစၢ, တၢ်လၢနဖုံလီၤနဲန့ၣ်, မ့ၢ်တၢ်အုၣ်သံဘၣ်ဒီး, တမဲထီၣ်ဘၣ်ဝဲဘၣ်. တၢ်လၢ နဖုံလီၤန့ၣ်, နတဖုံလီၤအနီၣ်လၢအဘၣ်ဝဲဘၣ်. တၢ်လၢနဖုံလီၤန့ၣ်, နတဖုံလီၤအနီၣ်လၢအကအိၣ်ထီၣ်န့ၣ်ဘၣ်. မ့မ့ၢ်ထဲအချဲ, ဘုက့ၤမ့ၢ်ဂုၤ, ဘုအဂုၤအမ့ၢ်ဂုၤလီၤ.”**

ဘၣ်ဆၣ်ပုၤသ့ၣ်တဖန်အနီၣ်ခိအံ့န့ၣ်, ဒ်ပုၤကညီတဂၤအတၢ်လၢပွဲၤအသီးန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖန်တမ့ၢ်ဒ်န့ၣ်အသီးဘၣ်. ပုၤသ့ၣ်တဖန်အံ့န့ၣ်, အနီၣ်ခိဒီးအသးန့ၣ်ကမ့ၢ်ဒ်သီးဒ်ဖဲသံဝဲအခါအသီးန့ၣ်လီၤ. ဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ဂ့ၢ်အံ့န့ၣ် ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ယီၤဘး ၁၉:၂၆-၂၇ န့ၣ်လီၤ.

**“ ဒီ : လၢ ခံ က . ဂ . န . နံ က ဂဲၤ ဂဲၤ ဆၢ ထာ် လၢ ဟံၣ် ခိၣ် ချဲၣ် , ဒီးလၢယဖံးအလီၢ်ခံန့ၣ်တၢ်မၤဟးဂီၤယညၣ်အံၤဘၣ် ဆၣ်ဒီး, ယကထံၣ်ဘၣ်ယွၤလၢယဖံးယညၣ်လီၤ.”**

**“ယကလုာ်တဖန်လၢဝဲလၢယသအိၣ်ပူၤဘၣ်ဆၣ်ဒီး, ယကထံၣ်ဘၣ်အီၤလၢယဂီၢ်ဒ်ဖဲ, ဒီးယမဲၣ်ကထံၣ်ဘၣ်အီၤ, ဒီးတမ့ၢ်ဘၣ်ပုၤကဘၣ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လံာ်စီဆုံတဆၢအံၤစံးဘၣ်ပုၤလၢ, တၢ်ဂ့ၢ်ဘၣ်ဃးဒီးပကထံၣ်ဘၣ်လီၤက့ၤပသးအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ. လၢတၢ်န့ၣ်အဃိ, တၢ်ဂဲၤဆာထာ်သမူထီၣ်က့ၤ တမံၤအံ့န့ၣ်, မ့ၢ်ဒ်တၢ်ဒ်လၢညါအသီးလၢအမ့ၢ်တၢ်တလၢတပွဲၤ ဒီးလၢတၢ်ဒ်းဘးအလီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်န့ၣ်တဖန်ဝဲအလီၢ်ခံန့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တဖန်ကဆိတလဲကွံာ်အသးကယီကယီလၢ, တၢ်ဒိကန့ၣ်တၢ်မ့ၢ်တၢ်တီအဂ့ၢ်အကျိၤ, ဒီးတၢ်ပျီၣ်ယာ်လီၤက့ၤအသးသ့ၣ်တဖန်အပူၤန့ၣ်ကမၤန့ၢ်က့ၤတၢ်လၢတၢ် ပွဲၤလၢဘၣ်ဃးဒီးပုၤကညီအလီၢ်အလၢသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်လီၤ. ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲ **လံာ်ဝဲယဂျါယၤ ၃၅:၈-၁၀** န့ၣ်အသီး, ဘၣ်တၢ်ကိးအီၤလၢ “ကျဲစီဆုံ”ဒီး, ပုၤသ့ၣ်တဖန်န့ၣ်ကဘၣ်လူၤပိာ်ထွဲကျဲအံၤလီၤ.

**“ဒီးဖဲန့ၣ်ကျဲမ့ၢ်ဒီးကျဲဖိကအိၣ်, ဒီးတၢ်ကကိးအီၤလၢကျဲစီဆုံ, ဒီးတၢ်တကဆိဘၣ်တပိာ်ဘၣ်အီၤဘၣ်, ဒီးကျဲကအိၣ်ထဲလၢအဝဲသ့ၣ်အဂီၢ်, ဒီးပုၤပိာ်ကျဲ, ဒီးပုၤလၢအတမၤလိဘၣ်တၢ်ဘၣ်န့ၣ်တဟးဖျိးကျဲန့ၣ်ဘၣ်.”**

**“ဒီးခံယုာ်တအိၣ်ဘၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ်, ဒီးတၢ်ဒုတၢ်ယီၤတပိာ်ဘၣ်အီၤ, ဒီးတအိၣ်ဘၣ်ဖဲန့ၣ်ဘၣ်. မ့မ့ၢ်ပုၤဒီးပုၤက့ၤအသးကလဲၤတၢ်ဖဲန့ၣ်လီၤ.”**

**“ဒီးပုၤလၢယွၤပုၤက့ၤအီၤန့ၣ်ကဟဲက့ၤဆူစံးယိၣ်အိၣ်ဒီးတၢ်သးဝံၣ်, ဒီးတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုအထူအယိာ်လၢအခိၣ်အဖိခိၣ်လီၤ. တၢ်သ့ၣ်ဖုံသးညီဒီးတၢ်သ့ၣ်ခုသးခုကချးန့ၢ်အီၤ, ဒီးတၢ်သ့ၣ်အုးသးအုးဒီးတၢ်ကအုကရွါကဃုာ်ကွံာ်ဝဲလီၤ.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. လၢတၢ်ဂ့ၢ်ဒ်အံၤအဃိ, ပုၤကလုာ်သ့ၣ်တဖန်ကမၤန့ၢ်က့ၤသးလၢအဘိၣ်အညီဒီးတၢ်လၢတၢ်ပွဲၤ န့ၣ်ကမၤန့ၢ်ဝဲဒ်သီးတၢ်အခွဲးအယာ်တမံၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်လီၤ. အဝဲသ့ၣ်တထံၣ်ဘၣ်ဒီးသးလၢပျီၣ်ထီၣ်ဒီးတၢ်သံ န့ၣ်တအိၣ်လၢအဝဲသ့ၣ်အလီၤလုတက့ၤဘၣ်လီၤ.

တၢ်အကၢ်အဂီၤလၢအတဂၤတဖၣ်ဒီးတၢ်တလၢတပျဲသ့ၣ်တဖၣ်, ကကဲထီၣ်ဆူတၢ်လၢတၢ်ပျဲအဂၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ပကဟ့ၣ်တၢ်အဒိတမံၤလီၤ. ပှၤသးပှၤသ့ၣ်တဖၣ်လၢအအိၣ်ဒီးခိၣ်ဆူၣ်လၢအဝါသ့ၣ်တဖၣ်, မ့ၢ်ကဲထီၣ်ခိၣ်ဆူၣ်လၢအသူကယီၤကယီၤအံၤန့ၣ်လၢခံကတၢ်ခိၣ်သူသ့ၣ်တဖၣ်ကသူခဲလၢ်အသိး, ကပျဲထီၣ်ပျဲထီၣ်ဆူတၢ်လၢပျဲအပူၤလီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးနီၢ်ခိၣ်အကၢ်အဂီၤဒီးနီၢ်သးတကပၤအတၢ်ဟံသ့ၣ်ပၣ်သးသ့ၣ်တဖၣ်စ့ၢ်ကီးကကဲထီၣ်ဒ်န့ၣ်အသိးလီၤ.

ဘၣ်ဆၣ်လၢပှၤတဖၣ်အံၤအကျါန့ၣ်ပှၤလၢအတအိၣ်ဒီးတၢ်ပှၤယၢ်လီၤက့ၤအသးကအိၣ်တဖၣ်အဂၢ်န့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ဖဲလံာ်ဝံယၢ်ယၢ် ၂၆:၁၀ န့ၣ်လီၤ.

**“ပှၤတတီတလီၤဘၣ်ဘျူးဘၣ်ဖျိၣ်ဘၣ်ဆၣ်ဒီး, တမၤလီၤဘၣ်တၢ်တီတၢ်လီၤဘၣ်. လၢတၢ်လီၤအကီၢ်ပူၤ န့ၣ်ကမၤတၢ်ဒၢက့ၣ်ဒၢက့ၣ်, ဒီးတထံၣ်ဘၣ်ယွၤအကဟုကညီၢ်ဘၣ်.”**

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်, ဂဲၤဆၢထၢၣ်လၢတၢ်သံအပူၤဘၣ်ဆၣ်, မၤတၢ်ဒဲးဘးဒ်အသးအိၣ်ဝဲအသိးန့ၣ်လီၤ. ပှၤသ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်, ကပှၤယၢ်လီၤက့ၤအသးန့ၣ်တအိၣ်ဝဲအသိး, မ့ၢ်စ့ၢ်ကီးတၢ်တီတၢ်လီၤဒီးကစၢ်ယွၤအဒုၣ်အဒါသ့ၣ်တဖၣ်လီၤ.

**လၢတၢ်န့ၣ်အဃိပှၤသ့ၣ်တဖၣ်ကထံၣ်ဘၣ်ဒီးတၢ်သံခဲတစုဒီးသးသမူအထူအယိာ်စ့ၢ်ကီးတအိၣ်လၢဘၣ်.**

လၢခံကတၢ်ပကထံၣ်ဘၣ်တၢ်ဂီၤလၢဘၣ်တၢ်တ့အီၤလၢအမ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်သ့ၣ်အလီၢ်အံၤအပူၤန့ၣ်ပကထံၣ်ဘၣ်ကီၤလၢဝါအလံာ်မဲာ်ဖျဲၣ်လၢအမ့ၢ် A ဒီး B အံၤန့ၣ်ကမ့ၢ်တၢ်မၤန့ၣ်တဖၣ်လဲၣ်. အဝဲသ့ၣ်တဖၣ်မ့ၢ်အတၢ်အိၣ်ဒီးထံကျိခဲဘိကစၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ. ဒ်ပစံးတၢ်အသိး, ပှၤတဖၣ်အပူၤန့ၣ် အိၣ်ဒီးထံကျိခဲဘိဒီးဘၣ်ဃးဒီး တၢ်ခဲဖုအဂၢ်န့ၣ် အခိပညီအိၣ်အါမးလီၤ.

မ့ၢ်ဝဲလီၤ. တၢ်လၢထံကျိအမံၤမ့ၢ်ပံၤရိၣ်ဒီးကံဃိၣ်အံၤန့ၣ်, ခဲကနံၣ်အံၤလၢဟီၣ်ခိၣ်တဘျီအချၢအံၤန့ၣ်ပတထံၣ်ဘၣ်လၢဘၣ်. အတၢ်ယွၤလီၤစ့ၢ်ကီးတအိၣ်လၢဘၣ်. ဘၣ်ဆၣ်ထံကျိအမံၤမ့ၢ်, ဃံးဒကုလး (ပှၤသ့ၣ်ညါအီၤလၢထံကျိတဲးဂရုးန့ၣ်လီၤ) ဒီးထံကျိဖရၤသး, သ့ၣ်တဖၣ်အံၤန့ၣ်လၢမ့ၢ်မဆါတနံၤအံၤအပူၤဒုၣ်လဲာ်ယွၤလီၤဝဲအဂၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လၢကီၢ်အိၣ်ရးအပူၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်ဂ့ၢ်သ့ၣ်တဖၣ်အခိပညီကအိၣ်ဒ်လဲၣ်.

တၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်ဒိတၢ်တၢ်ဘၣ်ဃးဒီးကစၢ်ယွၤအတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤခံမံၤအဂၢ်န့ၣ်လီၤ. (မူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲသ့ၣ်တဖၣ်)

တၢ်အဆိကတၢ်ထံကျိခဲကျိအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်အကဒုဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်အမူထီၣ်က့ၤအခိၣ်ထံးခဲဘျီဒီးဘၣ်ဃးဒီးမူခိၣ်ဘီမ့ၢ်အတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤန့ၣ်လီၤ.

တၢ်လၢခံကတၢ်ထံကျိခဲကျိအံၤန့ၣ်မ့ၢ်ဒုၣ်တၢ်အကဒုဘၣ်ဃးဒီးတၢ်ဂဲၤဆၢထၢၣ်သမူထီၣ်က့ၤအလီၢ်ခဲကတၢ်ခဲဘျီဒီး, ဘၣ်ဃးဒီးဟီၣ်ခိၣ်အတၢ်ဘၣ်ထွဲအတၢ်အုၣ်က့ၤခိၣ်က့ၤခဲဘျီအဂၢ်န့ၣ်လီၤ.

ထံမိာ်ပှၤတဘိလၢအဟးထီၣ်လၢဒုၣ်တၢ်သ့ၣ်အလီၢ်ဒီးဖးဒုလီၢ်အသးလၢထံကျိလွံၢ်ကျိအံၤအဂၢ်န့ၣ်, မ့ၢ်ဒုၣ်ကစၢ်ယွၤအတၢ်ကူၣ်တၢ်ဖးလၢအလီၤကမၤကမၢ်အဂၢ်န့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.

**တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ပီၤလၢအလီၤကမၤကမၢ်သ့ၣ်တဖၣ်န့ၣ်ဟဲထီၣ်ဒုၣ်လၢကစၢ်ယွၤအကလုာ်ကထါန့ၣ်ပထံၣ်ဘၣ်လီၤ.**

လၢခရံၣ်အမံၤအဃိ